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A JUGOSZLÁV BIOLÓGUSOK VI. KONGRESSZUSA 

A Jugoszláv Biológiai Társaságok U n i ó j á n a k V I I I . és I X . közgyűlésén 
született meg a döntés, hogy a jugoszláv biológusok V I . kongresszusát 
tar tományunkban tar t sák meg. A kongresszus így Újvidéken za j lot t He 
1 9 8 2 . I X . 7 — 1 l - ig . ' 

A szervező bizottság fe ladata az volt , hogy összegyűjtse a tudományos 
kutatások eredményeit , h o g y megjelöl je a fej lődés i rányvonalá t , és hogy 
áttekintést adjon az eddigi v ívmányokró l . K ívánatos volt az is, hogy 
most, a biológiai forradalom idején, meghatározzák a biológiai tudomá
nyok további fejlődési i rányát a X X . század végéig. 

Röviden ismertetem a kongresszus m u n k á j á t , a teljesség igénye nélkül . 
Teszem ezt azért, m e r t a szervező bizottsághoz több mint 3 4 0 tudomá
nyos dolgozat összefoglalója futot t be, a m i t ilyen terjedelemben lehetet
len feldolgozni . 

Minden résztvevő kézhez k a p t a a kongresszus programját , az össze
fogla lókat tar ta lmazó k ö n y v e t , dr. G . Nonvei l ler k é t m u n k á j á t : Az en-
tomológia mai helyzete Jugoszláviában és a Jugoszlávia flórája és fau
nája c íműeket. 

K é t formában f o l y t a m u n k a : plenáris üléseken és szekciókban. A 
szekciók a következők v o l t a k : tengeri ökoszisztéma, édesvizi ökosziszté
m a , szárazföldi ökoszisztéma, f lóra ós vegetáció, természet- és környe
zetvédelem, növényökológia , a növények élettana és b iokémiá ja , az á l la
tok élettana és biokémiá ja , örökléstan és antropológia, sugárbiológia, 
mikrobiológia, oktatás . A beszámolókat a szerzők tar to t ták , kép- , d i a -
és élő anyag bemutatásával . Hatnhét beszámoló elhangzása után, a meg
m a r a d t időtől függően, kib. fái óra vita folyt . A megnyitón jelen vol t 
szinte minden vezető biológusunk, többek k ö z ö t t : M . J a n k o v i ć , G . N o n 
veiller, B . Ša j inović , S. Boro jevié , Mikes M. , B . G a r o v n i k o v , J . B lažen-
čić, M. G a j i ć , B , T a t i ć , I . Tr ina js t ić , M. Dizdarevié , M. 2der ié , Z . T o 
mié, R . Sár ié , S. G l u m a c , Z . Gavr i lov ié , V . Pa lanačk i , К . S . Sot i rov , 
J . Šapkarov, S. Je laska . 



A z ünnepélyes megnyitóra hetedikén tíz órakor került sor. Slobodan 
Glumac , a szervező bizottság elnöke mondott beszédet a biológia gazda
sági és egyéb jelentőségéről, m a j d megemlékezett azokról a kuta tókró l , 
akik m á r nem lehettek jelen . . . A plenáris ülés első előadását N . Tucié 
tar to t ta Darwin és a modern evolúciós elmélet c ímmel . Röviden össze
foglal ta a darwinizmus lényegét, m a j d kitért D a r w i n hibáira és a m o 
dern evolúciós elmélet néhány alapvető kérdésére. M . J a n k o v i ć a kuta 
tómunka helyzetéről és jövőjéről beszélt. E lőadása nagy port vert fel , 
egyesek támadták felületessége miat t , mások pedig pár t já t fogták , mert 
eddig senki sem végzett hasonló fe ladatot , s így úttörő m u n k á j a töké
letesebb nem is lehetett . A n a p legérdekesebb beszámolóját M . Žderić 
tar to t ta a biológiai nevelés helyzetéről és jövő jérő l . Míg más országok
ban többé-kevésbé hasonló óraszámmal taní t ják a biológiát, nálunk ez 
nemcsak osztá lyonként , de köztársaságonként is különböző, s nem is 
csak az óraszám, hanem még a program is. P l . ha valaki a V I I . osztályt 
Pancsován fejezi be és á tköl tözik Belgrádba, embertant egyáltalán nem 
tanul, mert Szerbiában azt korábban tan í t ják . 

A következő napon G . Nonvei l ler beszélt a rovarkutatás jövőjéről , 
ma jd S. Je laska ismertette a szövetikultúra tenyésztésben elért eddigi ered
ményeket és ennek a szaporodási m ó d n a k a gazdasági jelentőségét. B e 
fejezésül M . Schara és munkatársa i kutatási eredményeit hal lot tuk a b i o 
lógiai hár tyákon történő molekula-kölcsönhatásokról . Az utolsó este 
tar to t ták meg a záróülést, s ekkor fogadták el a kongresszus ha tároza
tait is. 

Tengeri ökoszisztémák. Ebből a témakörből 17 beszámolót ismertet
tek Szó esett t ö b b fa j viselkedéséről, gazdaságosabb tenyésztéséről, a 
tenger életközösségeiről és védelmükről , a lebegő élet formát élő szerve
zetek függőleges elrendezéséről. B . Gamulin és A . Span elmondták, hogy 
az Adriai - tenger , habár a Földközi- tenger része, mégis némileg külön
bözik tőle, mert endamilkus és boreális fa jokat is tar ta lmaz, amelyek az 
Adrián kívül máshol nem élnek. A z Adr ia a Földközi- tenger legtisz
tább része, elsősorban a kedvező v ízáramla toknak köszönhetőleg, de m i 
vel félig zárt , így az északi, sekélyebb partvidékre nagy gondot kell 
fordí tani , hogy megóvjuk a szennyeződéstől. 

Édesvízi ökoszisztémák. 4 7 beszámolóval képvisel tet ték magukat , ha
zánk minden tá járól vol tak kutatók . A kopácsi , kovini rét á l latvi lágának 
és egyes féregcsoport jának elterjedése mellett több vízminőségi vizsgá
latról , egyes p lanktonokról számoltak be a felszólalók, de beszéltek k ü 
lönböző élősködőkről is. T . Mit ié és D . G jorgonska táptala jon nevelt f i -
toplanktonokról szólt, amelyek kísérleti á l latok táplá lékául szolgálhatnak. 

Mive l a legtöbb dolgozat igen specifikus volt , ezért nem térek ki 
külön-külön rá juk. 

Szárazföldi ökoszisztémák. R . J o v a n č e v i ć Bi je lo Pol jeról a méhek és 
az érdeslevelűek közt i kapcsolatot tanulmányozta . A leglátogatottabb fa 
jok a k ö v e t k e z e k : orvosi tüdőfű, fekete nadálytő , k é k atracél , ter jekő és 
magas kígyószisz. Megál lapí tot ta , hogy azok a növények, amelyek ebbe 



a családiba tar toznak, összesen 2 1 0 napig virágoznak, ezért a méhek n a 
gyon kedvel ik őket , nektárt és pollent gyűjtenek róluk. Mikuska I . a 
kopácsi rétről beszélt. E z ugyanis a köl töző m a d a r a k pihenőhelye, s 
1 9 0 8 óta ikb. 2 7 0 igyűrűt gyűj töt tek be. Legtöbbjük hazai , de előfordul 
afr ikai és ázsiai is. összesen 4 0 madár fa j t s ikerült így azonosítani . H á m 
I. k i tűnő diákkal szemléltette a kis k o r m o r á n o k előfordulását B a n a t s k a 
P a l a n k a környékén. H o g y .számuk gyarapodott , az azzal magyarázható , 
hogy az al-dunai t á r o z ó kedvező föltóteleket teremtett számukra. Pelle I . 
Zrenjaninból több éves megfigyeléseiről számolt be. Vizsgálat i a lanya a 
bajuszos cinege volt . Sušić a fakókeselyűket , a Kvarneró i szigetcsoport 
lakóit m u t a t t a be. Sa jnos , ezekkel a ragadozókkal sem igen fogla lkoz
tak eddig a z ornitológusok. K i t ű n ő diafelvételek te t ték emlékezetesebbé 
előadását. H u l l ó I . a Szabadlka—horgosi homokvidák madárvi lágába 
adott bepi l lantást . A z ő m u n k á j a volt az első ilyen jellegű erről a terü
letről, összesen 133 fa j t f igyelt meg, ebből 59 fészkel itt, 22-ről csak 
föltételezik. 38 fa j köl tözés közben tar tózkodott itt, m í g 14 itt telelt . 
Mikes M . a hörcsögpopulációkat vizsgálta meg. Megál lapí tot ta , hogy szá
muk növekvőben van, mert ki tűnően a lka lmazkodtak a megművelt te
rületek nyú j to t ta lehetőségekhez, de természetes ellenségük is kevés van. 
H a b i j á n V . a fö ldikutya előfordulásáról számolt be. A delibláti h o m o k 
vidéken él, de csak ott , ahol tipikus sztyeppét talál . A z erdősítés követ 
keztében élethelye egyre szűkül. Érdekes témát dolgozott föl I . Savié és 
D . K a t a r a n o v s k i . Űlk Belgrád egy részének patkányá l lományát vizsgál
ták. Megál lapításuk a lapján a f iatal p a t k á n y o k első nemzedéke m á r feb
ruárban je lentkezik, de legtömegesebbek június és július fo lyamán, o k 
tóbertől m á r az idősebb egyedek dominálnak. Z . Mit ié és munkatársa i 
a kostolaci hőerőmű hamuját anal izál ták. A hamu nemcsak ökológiai 
tényezői a lap ján, hanem élővilága alapján is a futóhomokhoz hasonlít . 
Ugyanis hasonló életközösség alakul ki ra j ta , m i n t a futóhomokon. 

Természet- és környezetvédelem. A Szerbiai Köztársasági Természet
védelmi Intézet munkatársa i (Pánié , S imonov) arról számoltak be , hogy 
1981- ig Szerbia S Z K területén 65 szigorú rezervátum létesült, összesen 
4 1 2 1 , 4 3 hektár területen, főleg erdő. Z . Mikul ić a Vörös könyvről szól. 
M i n t ismeretes, így nevezik azoknak a növényeknek és á l la toknak a lis
tá ját , amelyek kivesztek vagy kiveszőfélben vannak . T a v a l y ná lunk is 
hozzáfogtak a r i tka és veszélyeztetett fa jok összeírásához, hogy minél 
hatásosabban megvédjük őket . A névsorba bekerülnek a relikt és en-
demikus fa jok is, pl . az omor ika , a havasi gyopár, t i szafa , a r i tka ra
gadozó madarak , a barlangi gőte stb. K . Boro jev ié beszámoló jának össze
fogla ló ja : a környezet szennyeződését a különböző növényfa jok is tük
rözik. B . Ša j inović a vajdasági r i tka n ö v é n y f a j o k r ó l . sz ó k , amelyeket 
sürgősen ha tékony védelem alá kel l helyezni. E z e k a bánáti bazsarózsa, 
a báránypiros í tó , a tavaszi k iker ics , a maoskagyölkér, a leánykökörcsin 
stb. B . G a r o v n i k o v szerint a r i tka fa jok védelme részben úgy is meg
oldható, hogy fokozni kéli a mesterséges szaporulatot . H . Velagié az 
állati ürülék újrafelhasználásáról beszélt. Boszniában több helyen is kí -



sérleteznek, mert , m i n t ismeretes, az ürüléket mint tápanyagot , m i n t 
proteinforrást és mint b iogáz a lapanyagot lehet hasznosítani . Az egye
temisták természetvédelmi oktatásáról szólt D . Miskovié . Sa jnos, nem 
fordí tot tunk rá elég gondot, habár több t a n t á r g y keretében is beszél
nek róla. 

Flóra és vegetáció. Ezzel a témával foglalkozott a legtöbb munka . 
H a z á n k területén 54 eddig ismeretlen fa j t í r tak le a szerzők. T ö b b olyan 
munka volt , amelyben új lökalitásról számoltak be. B . Butorac a v a j 
dasági r i tka növényekről szólt, O . Ivkovié pedig a behurcolt fa jokról 
Szerémség területén. Rendkívül élvezetes előadást tar to t t R . Lakušić 
Sara jevóból , az omorika elterjedéséről a Stol ica hegység egyes vidékein. 
Érdemes megemlíteni még Berényi J . beszámolóját is, amelyben a dísz
t ö k ö k rendszerezését dolgozta fel. R . Mil ié az epi f i ta zuzmók előfordu
lását ku t a t t a Belgrád, egyes részein. E sorok író ja Palics növényvi lágát 
ismertette a hal lgatókkal . Azokró l a növényekről tett említést, ame
lyek a k iszár í tot t tómedret népesítették be a szanálás idején. 

Növényökológia. Többen is fogla lkoztak a növények termőhelytől füg
gő morfológia i -anatómiai vál tozásaival . J . Dimitr i j ev ié és R . Popović a 
levelek vízel látását és vízleadását vizsgálták a pázsit füveknél és egyes 
eredeti közösségekben. L j . Grupce és munkatársa i a holt szerves anyag 
bomlásának gyorsaságát vizsgálták. Megál lapí tot ták , hogy nedves idő
ben gyorsabban, míg a nyári hónapokban sokkal lassabban bomlik le az 
avar . Évente 3 4 , 4 4 % - a boml ik föl az organikus anyagoknak, tehát 
aránylag kis mennyisége. Ezér t hata lmas tömeg fö lha lmozódik (a tölgy
faerdőben 14,5 t/ha is). 

A növények élettana és biokémiája. Szó volt többek között a növé
nyek visszaszerző képességéről, ásványi só tar ta lmáról , az avar szervezet
len-anyag tar ta lmáról . Đ . Bošn jak pedig arról számolt be, hogy milyen 
összefüggés van a ta la j nedvességtartalma és a szója biomasszája és ter
mése közöt t . Grupce és munkatársai a tölgyesek avar jának lebomlását és 
újrafelhasználását vizsgálták. Megál lapí to t ták , hogy a lehullott levelek 
szervezetlen anyag tar ta lmának kb. 1/3-át a következő évben megint 
képesek fölhasználni a növények . 

Az állatok élettana és biokémiája. Elsősorban az endokrin mir igyek 
szerepéről, a honmonhiány következményeiről hal lottunk, de szó esett a 
kutya meniscusánaik ,morfo4iisztológiai jellegzetességeiről, az éhezés k ö 
vetkezményeiről és az interferon hatásáról is. E z utóbbiról J . Škrk és 
munkatársai tá j ékozta t tak bennünket . 

Örökléstan és antropológia. A z antropológia tárgyköréből mindössze 
öt beszámoló hangzott el. Z . Gavr i lov ié m o n d o t t rövid bevezetőt , a 
humán biológia hazai történelmét vázol ta . E lmondta , hogy a biológiá
nak ez az ága 1 9 5 9 után lendült fel, ugyanis ekkor alakult meg a J u 
goszláv Antropológiai Társaság. H a b á r Zágrábban minden évben meg
nyíl ik az antropológiai iskola, a hazai kuta tómunka k b . 10 évet késik 
más országokhoz lképest. E g y beszámoló fogla lkozik a testmagasság-test-
súly kérdésével. A méréseket a banyalukai és a tuzlai orvostanhal lgató-



kon végezték. A nemi ciklust ketten anal izá l ták : S. T o k i n az újvidéki 
középiskolásokon, R . Rado jev ié pedig tar tományi viszonylatban vi lágí
totta meg a problémát . Mindkét esetben észrevehető, hogy gyakrabban 
je lentkezik az első h a v i vérzés nyáron és télen, és r i tkábban tavasszal 
és ősszel. S. M a r k o v i é az ikerszülések évszakos vál tozásaival fog la lko
zott . Megál lapí tot ta , hogy a Belgrádban született 5 2 0 ikerpár közül 
1 0 , 1 % márciusiban, vagyis tavasszal született. A többi beszámoló geneti
kai tárgyú. Helyszűke mia t t nem ismertetem őket részletesen, csak né
hány c ímet emelek ki. J . Nikölis és munkatársa i : A génállomány több
lete és a fenotípus megvál tozása ; K . B o r o j e v i é : ós S . Šesek: A mutagen 
tényezők hatása a búza 2 0 . nemzedékére; D . Pe t rovska és munkatársa i : 
A tr i f lural in herbicid citogenetikus hatása ; M . Micié és M . K o s a n o v i é : 
A galamb spermatogenézise. 

Sugárbiológia. Mindössze néhány intézet képviseltette magát . K é t té 
m a : A sugarazott baktér iumok elpusztulása, Neutronsugárzás . 

Mikrobiológia. A mikrobiológusok kutatási területe is igen vál tozatos : 
ismertették néhány vízi ökoszisztéma imilkroflóráját, szó v o l t a kukorica 
és a napraforgó gombás megbetegedéseiről és a osiperkegomba micelium 
termesztéséről is. E z azért is említésre mél tó , mer t a micel iumot kül fö ld
ről hozzuk be. 

Oktatás. Ebből a témakörből csak néhány beszámolót ju t ta t tak el a 
szervező bizottsághoz, de ezek aktuális problémákat , eredeti meglátáso
kat tar ta lmaztak . K . S. So t i rov a biológiatanítás reformjáról beszélt. V é 
leménye szerint a biológiatanítást matemat izá ln i kellene, a fo lyamatokat 
logikus összefüggésekbe kellene hozni, a programozot t oktatásért szál l t 
s íkra. A más ik m u n k a szerzője, K . Paunović szerint a tanulókat j o b 
ban kel lene akt ivizálni , több önál ló munkát végeztetni velük. Ezek a 
tanulók alaposabb tudásúak lennének, mint azok, akik csak a tanár 
előadását ha l lgat ják . V . Pavič ić a f i lm használatáról szólt. Véleménye 
szerint a f i lm mindig kitűnő taneszköz, de főleg a dinamikus f o l y a m a 
t o k szemléltetéséhez nyújt k i tűnő segítséget. 


